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Styrelsesmøde 30-04-2025  
 
Tilstede: Adam Renner Weichel, Anneline Larsen, Casper Schmedes, Charlotte Geneser, Christine 
Ravn Lund, Christoffer Lund Bækgaard, Daniel Fisker Jensen, Elisabeth Knuth, , Helena Kuglberg 
Jepsen, Helene Højrup Clausen, Julie Lindmann, Lucas Skræddergaard, Madeleine Steenberg 
Williams, Maria Ladegaard, Nikolaj Oksen, Pippi Lester, Sarah Vestergaard 
 
Tilstede fra sekretariatet: Louise Juul Jensen, Mathias Pedersen, Eylem Cagrisan Ünüvar (pkt. 3, 
4), Signe Bo (pkt. 5), Laura Nylykke (pkt. 5). 
 
Afbud: Katrine Evelyn Jensen, Emilie Vindfeldt-Bottke 
 
Dagsorden 
 
Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Generelle orienteringer 
3. Proces for revision af tilskudsbekendtgørelse 
4. Fordelingsanalyse for lokalforeningspuljen 2020 – 2024 
5. Resultater fra Demokratianalysen 2025 
6. Proces for opdatering af holdningspapiret ”DUFs Europapolitik” 
7. Opdatering af holdningspapiret ”DUFs holdning til natur og biodiversitet” 
8. Evaluering af strategiudviklingsprocessen 
9. Integration af temapolitisk drøftelse fra 2020 ’Demokrati’ til holdningspapirer 
10. Integration af udtalelse fra 2020 om ’corona’ til holdningspapirer 
11. Udpegning af repræsentanter til bevillingsudvalg under Det Ukrainsk-Danske 

Ungdomshus 
12. Udpegning af bevillingsudvalg for Ungeløftepuljen 
13. Rejseberetninger 
14. Evt. 
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1. Godkendelse af dagsordenen 

Christine åbnede for mødet og dagsordenen blev godkendt. Der blev sunget ”Jutlandia” 
 

2. Generelle orienteringer 
Christine indledte punktet og orienterede om, at hun foruden de fremlagte aktiviteter i 
mødematerialet også har: 

• Været til møde med kulturministeren om samvær 
• Mødtes med Aaja Chemnitz om fremtidige planer for Sjómaq-projektet 

 
Desuden blev der orienteret om, at: 

• Casper har været til møde i forsvarsministeriets advisory board 
• Daniel har været til generalforsamling i Friluftsrådet og kunne bl.a. berette om, at der blev 

diskuteret grøn trepart og valgt flere medlemmer af rådet blandt DUFs 
medlemsorganisationer.  

• Nickolaj har været til møde i NORDBUK i Nordens Hus 
• Charlotte har været til bevillingsudvalgsmøde i klima- og biodiversitetspuljeudvalget. Der 

er samlet blev uddelt for ca. 2 mio. DKK 
• Pippi har været til bevillings- og styregruppemøde i Sjómaq på Bornholm. Der blev her 

uddelt 1,5 mio. DKK.  
 
Desuden blev der orienteret om, at FU har afbrudt samarbejdet med ungdomsdelegat, Emily, og at 
der nu er mulighed for at indstille kandidater til den ledige plads.  
 

3. Proces for revision af tilskudsbekendtgørelse 
Christine indledte punktet og orienterede om baggrunden for, at det nu foreslås at revidere 
tilskudsbekendtgørelsen og baggrunden for den foreslåede proces for revisionen. Dernæst blev der 
åbnet for en drøftelse. 
 
Hovedpointerne var drøftelsen var: 

• At der er opbakning til den foreslåede proces.  
• Det blev positivt bemærket, at der ligges op til at se på potentialet for at forenkle 

bekendtgørelsen. Konkret blev det påpeget, at elevorganisationerne oplever udfordringer 
med, at deres ansøgning skal indsendes samtidigt.  

• Der er opbakning til at se på muligheden for at søge tilskud på baggrund af fritidspas men 
at der samtidig er en opmærksomhed på at sikre gode rammer for det. 

• Det blev efterspurgt, om styrelsen kan modtage udkastet til den nye bekendtgørelse 
tidligere end den sædvanlige uge før styrelsesmødet. Sekretariatet undersøger muligheden 
for dette.   
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Styrelsen godkendte processen for at revidere tilskudsbekendtgørelsen med ovenstående 
kommentarer. 
 

4. Fordelingsanalyse for lokalforeningspuljen 2020 – 2024 
Christine indledte punktet og åbnede for en drøftelse.  
 
Hovedpointerne fra drøftelsen var: 

• Der blev kvitteret for en god fordelingsanalyse som giver et godt indblik i uddeling af 
midlerne. 

• Der er bred enighed om, at lokalforeningspuljen skaber stor værdi for 
medlemsorganisationerne og derfor er der også opbakning til, at der fortsat arbejdes for 
flere midler til puljen.  

• Det blev nævnt, at lukningen af puljen i foråret 2025 gav frustrationer hos visse frivillige, og 
der blev opfordret til, at man har øje for at kommunikere og vejlede i god tid, såfremt det 
skulle blive relevant igen i fremtiden. 

• Der blev efterspurgt en ekstra fordelingsanalyse i år for at kunne følge, hvad den stigende 
efterspørgsel, og heraf lukningen af puljen før tid i foråret, betyder for fordelingen af 
midler.    

• Det blev pointeret, at det fortsat er en udfordring for visse medlemsorganisationer at 
anskaffe sig et CVR-nummer, og at DUF opfordres til at tale for en lempelse af reglerne 
over for Slots- og Kulturstyrelsen.  

• Der blev gjort opmærksom på, at man for fremtidige analyser skal huske at inkludere 
Vestjylland i den geografiske opgørelse.  

• Det blev efterspurgt, om der fremover kan præsenteres data, der viser fordelingen opgjort 
pr. medlemsorganisation. Sekretariatet undersøger muligheden herfor.  

 
Styrelsen tog fordelingsanalysen til efterretning med ovenstående kommentarer. 
 

5. Resultater fra Demokratianalysen 2025 
Christine indledte punktet og gav ordet til sekretariatet, der gav en mundtlig orientering om 
demokratianalysen 2025. Dernæst blev der åbnet for en drøftelse. 
 
Hovedpointerne fra drøftelsen var: 

• Der er stor tilfredshed med analysen, som bidrager med vigtig evidens til flere relevante 
dagsordener for DUF.  

• Det blev bemærket, at analysens resultater giver anledning til at kommunikere håbefuldt jf. 
strategiens fokus på håb. 

• Analysen bidrager med en vigtig empirisk understøttelse af, at forældres 
uddannelsesbaggrund har betydning for demokratisk selvtillid blandt unge. 
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• Det blev fremhævet, at analysen nyder stor opbakning og interesse fra 
medlemsorganisationerne, som anvender den i deres arbejde.  

• Det blev bemærket, at mange unge fortsat har lav demokratisk selvtillid selvom den er 
steget blandt nogle og særligt unge erhvervsuddannede.   

• Der blev spurgt til, om man kan undersøge målgruppen af unge uden for job og uddannelse. 
Sekretariatet svarede, at der for nuværende ikke spørges ind til hvorvidt man er i 
beskæftigelse. 

• Der blev spurgt til anledningen til at have ændret aldersgruppen. Sekretariatet svarede at 
man har hævet den øvrige grænse for at udvide gruppen, man undersøger.  

• Der blev orienteret om, at lanceringen finder sted på Christiansborg d. 21. maj kl. 09.00 – 
11.00.  

 
Styrelsen tog demokratianalysen 2025 til efterretning med ovenstående kommentarer. 
 

6. Proces for opdatering af holdningspapiret ”DUFs Europapolitik” 
Christine indledte punktet og åbnede for en indledende drøftelse. 
 
Fra den indledende drøftelse var hovedpointerne: 

• Politikpapiret kan med fordel opdateres til den aktuelle kontekst så der ligges mindre vægt 
på Brexit og at man får adresseret, at der er krig i Europa. 

• Der blev gjort opmærksom på, at DUF har en tidligere vedtaget delegeretmødeudtalelse fra 
2023 ”Et demokratisk Europa”, som man med fordel kan orientere sig i. 

• Der er en ønsket opmærksomhed på, at politikpapiret i højere grad fokuserer på 
holdningstilkendegivelser og i mindre grad er handlingsorienteret.  

• Der kan med fordel ligges mere vægt på mellemfolkelighed, udveksling, demokratiske 
værdier og sikkerhed. 

• Det kan overvejes at inkludere Naboskabsregionen og konkret koble det til temaet om EU-
udvidelse. 

• Der blev af nogle rejst en opmærksomhed på, at man ikke ønsker at positionere sig som 
generelle modstandere af USA. 

• Der blev af nogle rejst en opmærksomhed på, at man ønsker at politikpapiret skal holde sig 
mere snævert til Europa og i mindre grad hvad der foregår uden for Europa.  

• Der blev gjort opmærksom på, at politikpapiret fortsat skal give plads til, at landene i 
Europa kan have noget, der er særegent for dem hver især. Konkret for Danmark blev 
nævnt den danske arbejdsmarkedsmodel.  

 
Styrelsen vedtog processen for opdateringen af holdningspapiret med ovenstående input.  
 

7. Opdatering af holdningspapiret ”DUFs holdning til natur og biodiversitet” 
Christine indledte punktet inden ændringsforslagene blev behandlet: 
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1. Ændringsforslag indsendt af: KFUM-Spejderne i Danmark, Det Danske Spejderkorps, De 
Grønne Pigespejdere samt Frivilligt Drenge- og Pigeforbund, FDF 

Nuværende (Side 1, linje 7-9):  
DUF’s forståelse af naturen, er en bred betydning. Den findes overalt i Danmark, men kan være 
forskellig alt efter om det er land og by, mark, skov eller mose; da f.eks. den ’vilde’ natur er 
rigere, mere dynamisk og har større grad af mangfoldighed end eksempelvis naturen i byen. 
 
Ændres til:  
Naturen er for DUF et bredt begreb og dækker  over mange forskellige typer. Der er natur 
overalt i Danmark, men den er forskellig alt efter om det er land og by, mark, skov eller mose. 
Den 'vilde' natur er eksempelvis rigere, mere dynamisk og har større grad af mangfoldighed end 
naturen i byen. 
 
Motivation:  
Formuleringerne trængte til sproglig opgradering  
 

Forslaget blev vedtaget  

 
 

2. Ændringsforslag indsendt af: KFUM-Spejderne i Danmark, Det Danske Spejderkorps, De 
Grønne Pigespejdere samt Frivilligt Drenge- og Pigeforbund, FDF 

Nuværende (Side 1, linje 21):   
(Tilføjelse) 
 
Ændres til:  
Her udgør den grønne trepart en klar mulighed for at implementere og skabe positiv forandring 
og lave lokale sammenhængende indsatser, hvor man kan tage højde for bl.a. biodiversitet og 
kvælstofudledninger.  
 
Motivation: 
Et forsøg på at skrive den grønne trepart bare lidt ind i papiret, og dermed koble at det er en 
oplat ramme  
 

Forslaget blev vedtaget  
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3. Ændringsforslag indsendt af: DSU, FH Ungdom, Ungdomsringen og DaBuf 
  
Nuværende: Tilføjelse under linje 61 
  
Ændres til: “At der arbejdes for at sikre bedre adgang til naturen for alle landets gundskoleelever i 

forbindelse med undervisningen, herunder i private skove”. 

  
Motivation: Det er vigtigt at alle børn og unge får mulighed for at lære naturen at kende, også 
som en del af deres undervisning i grundskolen. Det kan fx være valgfag i grundskolen, som i 
nogle kommuner udbydes i samarbejde med den lokale ungdomsskole, som kan være forskellige 
friluftsaktiviteter.  
  
Forslaget blev vedtaget  

 
 

4. Ændringsforslag indsendt af: KFUM-Spejderne i Danmark, Det Danske Spejderkorps, De 
Grønne Pigespejdere samt Frivilligt Drenge- og Pigeforbund, FDF 

Nuværende (Side 2, linje 48-49):  
Desuden kan mistrivsel blandt andet forebygges og komme til livs ved at få flere børn og unge ud 
i naturen.  
 
Ændres til:  
Desuden kan børn og unges trivsel styrkes ved at komme ud i og udforske naturen, og mistrivsel 
forebygges. 
 
Motivation:  
Vi mener, at dette i højere grad lægger sig op af den måde, hvorpå DUF taler om trivsel i dag.  

Forslaget blev vedtaget  

 
5. Ændringsforslag indsendt af: DSU, FH Ungdom, Ungdomsringen og DaBuf 

 

 

Tilføjelse på linje 72 efter ”… hvor man også samarbejder med relevante interessenter.” 

  

Tilføjes: 

”Et godt eksempel på det er ”Den grønne trepart” hvor civilsamfund, arbejdsmarkedets parter og 

politiske partier samarbejder om lokal omlægning af Danmarks areal.” 
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Motivation: 

Vi mener at det er vigtigt at adressere den grønne trepart, så vores holdningspapir bliver aktuelt. 
  
 

 

Forslaget blev vedtaget 

 
 
6. Ændringsforslag indsendt af DSU, FH Ungdom, Ungdomsringen og DaBuf 

 

Tilføjelse på linje 85 ny bullet 

  

Tilføjes: 

”At unge fra foreningslivet skal inddrages i det lokale arbejde med den grønne trepart.” 

 

Motivation: 
 I forhold til vores drøftelser i strategiprocessen, mener vi det er oplagt at få indskrevet unges 
indflydelse på de lokale forhold i den grønne trepart.  
 

 

Forslaget blev vedtaget j justeret form: At unge fra foreningslivet skal inddrages i det lokale 

arbejde med den grønne trepart 

 

7. Ændringsforslag indsendt af: KFUM-Spejderne i Danmark, Det Danske Spejderkorps, De 
Grønne Pigespejdere samt Frivilligt Drenge- og Pigeforbund, FDF 

Nuværende (Side 3, linje 87-88):   
At de økonomiske modeller skal prioritere fremtidige generationer lige så højt som nulevende. 
 
Ændres til:  
At de økonomiske modeller skal i højere grad prioritere fremtidige generationer.  
 
Motivation:  
Vi mener, at det bør fremgå tydeligere, at der skal være fokus på at prioritere fremtidige 
generationer, men at dette kan gøres bedre end i dag. 

Forslaget blev vedtaget i justeret form: At de økonomiske modeller skal i højere grad prioritere 
fremtidige generationer en bæredygtig fremtid 

 

8. Ændringsforslag indsendt af: KFUM-Spejderne i Danmark, Det Danske Spejderkorps, De 
Grønne Pigespejdere samt Frivilligt Drenge- og Pigeforbund, FDF 

Nuværende (Side 3, linje 92-101):  
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Danmark bryster sig af at være et foregangsland på klimafronten og nyder international hæder 
for det. Men når det kommer til at være grønne på miljøfronten, sakker vi bagud. Som tidligere 
nævnt skal vi prioritere miljøet mere herhjemme, men Danmark er også et relativt småt land i 
forhold til så mange andre lande, der har meget mere biodiversitet. Kvaliteten af natur hænger 
derudover ofte sammen med alderen på naturen, og desværre har vi ikke meget tilbage i 
Danmark, hvilket er en uoprettelig skade på kort sigt. Andre lande i verdenen har dog mere 
gammel natur, som Danmark kan hjælpe med at opretholde. Det kan både ske økonomisk, men 
også gennem arbejde for at højne internationale målsætninger. Her mener DUF, at det ideelle 
ville være 30 % vild natur både på land og vand på verdensplan. Det ville man skulle arbejde for i 
FN. Udover i FN bør Danmark også arbejde for øget vild natur i EU. 
 
Ændres til:  
Danmark er bagud på miljøfronten og  skal i stedet i førertrøjen  og bør derfor prioritere miljøet 
herhjemme, men også ude i verden. Danmark er et relativt småt land og har ikke megen gammel 
natur tilbage, hvorfor kvaliteten ikke er høj. Dette er ikke noget, der kan rettes op på indenfor de 
kommende år. Derfor bør Danmark sideløbende med genoprettende indsatser hjælpe med at 
opretholde gammel natur rundt om i verdenen, både gennem FN og EU. Det kan både ske 
økonomisk, men også gennem arbejde for at højne internationale målsætninger. 
 
Motivation:  
Vi tænker at Danmark får lidt for meget hæder ift. hvad status egentlig er, så derfor forsøgt tonet 
i en anden retning som etablerer at der kræves handling  

Forslaget blev vedtaget 

 
Styrelsen vedtog en opdatering af holdningspapiret med ovenstående ændringer.  
 

8. Evaluering af strategiudviklingsprocessen 
Christine indledte punktet og åbnede for en evaluering af strategiudviklingsprocessen. 
 
Fra evalueringen var hovedpointerne: 

• Der er generel stor tilfredshed med strategiudviklingsprocessen. Det fremhæves både, at 
samarbejdet i styrelsen og understøttelsen fra sekretariatet har fungeret godt.  

• Fra styrelsesseminaret blev det fremhævet, at det var godt med brugen af gruppedrøftelser 
under visse temaer, men at det var særlig vigtigt at alle temaer blev drøftet i plenum med en 
tydelig konklusion.  

• Det blev fra styrelsesseminaret også fremhævet, at det fungerede godt med en fælles 
behandling af grobundsreglerne fredag aften, og at det sociale indslag lørdag var en succes, 
herunder at ledelsen fra sekretariatet deltog.  
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• Der er en opmærksom på stramme deadlines, som for nuværende i høj er grad er et vilkår 
grundet delegeretmødets dato. Det blev i den forbindelse bemærket, at det giver sværere 
betingelser for at forankre strategiudviklingsprocessen i sit bagland, fordi det er en 
tidskrævende proces.  

• Det blev drøftet, at en fremrykning af delegeretmødet til tidligere på året vil hjælpe på 
styrke forudsætningerne for en bedre proces for input.  

• Der var ros til, at processen blev oplevet som transparent selvom den var stram.  
• Der blev understreget vigtigheden af, at man i videst muligt omfang får tilsendt 

forberedelse forud, så det kan forberedes med sit bagland. Samt at dette kontinuerligt 
struktureres klart. 

• Det var en rigtig prioritet at tilføje et ekstra styrelsesmøde i januar for at tage hul på 
behandlingen af input.  

• Der er en opmærksomhed på, at såfremt man ønsker at afholde et ordinært styrelsesmøde 
ifm. styrelsesseminaret, så bør det holdes kort som det også blev gjort denne gang.  

• Der blev rejst en opmærksom på, at det i behandlingen af de færdige strategiudkast er 
vigtigt at det i mødematerialet er klart hvilke typer af bemærkninger, der kan gives. Vigtig 
sondring er, hvorvidt der skal gives generelle kommentarer eller tekstnære 
ændringsforslag.  

 
Styrelsen evaluerede strategiudviklingsprocessen med ovenstående kommentarer.  
 

9. Integration af temapolitisk drøftelse fra 2020 ’Demokrati’ til holdningspapirer 
Christine indledte punktet og orienterede om baggrunden for forslaget om at integrere den 
temapolitiske drøftelse i de eksisterende holdningspapirer.  
 
Dernæst blev der åbnet for en drøftelse. Det blev bemærket, at formatet for integration fungerer 
godt og med fordel kan bruges fremover. Dernæst blev der foretaget en justering under 3.4, hvor 
”bl.a.” fjernes.  
 
Styrelsen vedtog enstemmigt integrationen af den temapolitiske drøftelse fra 2020 ’Demokrati’ 
med ovenstående ændring til de foreslåede holdningspapirer. 
 

10. Integration af udtalelse fra 2020 om ’corona’ til holdningspapirer 
Christine indledte punktet og orienterede om baggrunden for forslaget om at integrere udtalelsen 
til eksisterende holdningspapirer.  
 
Styrelsen vedtog enstemmigt integrationen af udtalelsen fra 2020 om ’corona’ til de foreslåede 
holdningspapirer.  
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11. Udpegning af repræsentanter til bevillingsudvalg under Det Ukrainsk-Danske 
Ungdomshus 

Christine indledte punktet. 
 
Styrelsen udpegede de indstillede kandidater.  
 

12. Udpegning af bevillingsudvalg for Ungeløftepuljen 
Christine indledte punktet. 
 
Styrelsen godkendte sammensætningen af det nye Ungeløftepuljeudvalg. 
 

13. Rejseberetninger 
 
Charlotte orienterede om hendes deltagelse på Explore Armenien. Fra hendes deltagelse blev det 
særlig fremhævet, at forankringen hos deltagerne i deres organisation var en vigtig forudsætning 
for at kunne opstarte et partnerskab, samt at det har god værdi at styrelsesmedlemmer kan mødes 
med politiske repræsentanter fra ungdomsrådene.  
 
Julie orienterede om hendes deltagelse på PARTICIPATE! i Kenya som blev afholdt i samarbejde 
med ungdomsrådene i Youth Alive i Kenya og YETT i Zimbabwe. Fra hendes deltagelse blev det 
særligt fremhævet, at det er inspirerende at opleve det stærke engagement i mødet mellem unge fra 
forskellige lande.  
 

14. Evt. 
Styrelsen drøftede folkemødedeltagelse og opfordrede til, at der laves en fælles chat forud.  
 
Sekretariatet orienterede om, at publikationen ”Bedre inddragelse” er offentliggjort og trykt.  
 
 
Således opfattet 
MP 

 
 


